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ÚVODNÍK  

Vážení občané, 

blíží se vánoční svátky, které, jak věřím, strávíte zejména se svými rodinami. Přejme si, 

aby nám napadl nějaký ten sníh, aby letošní Vánoce byly co nejpodobnější těm z obrázků 

Josefa Lady. Vše by bylo zasněžené, na rybníce by se bruslilo a na polích by byly vidět jen 

cestičky ve sněhu od procházející zvěře. Já osobně takové krásné Vánoce pamatuji 

naposledy snad před 15 lety. 

Před námi je konec roku 2015 a začátek roku 2016. Mnozí budeme přemítat o tom, 

jaký rok 2015 vlastně byl, co se podařilo a čeho naopak litujeme, jaké novoroční sliby 

zůstaly nesplněny. 

Za celé zastupitelstvo obce vám přeji příjemné prožití svátků vánočních, mnoho štěstí 

a radosti u vánočního stromečku. Do roku 2016 vám přeji mnoho zdraví, spokojenosti 

a životních úspěchů. 

Pro obec Dobrčice si přeji, aby rok 2016 byl alespoň tak úspěšný jako rok 2015, kdy se 

podařilo mnohé realizovat. Přeji si také, aby všichni občané považovali Dobrčice za svůj 

domov nejenom podle místa bydliště, ale také podle toho, že se rádi aktivně účastní života 

v obci a usilují tak o její rozkvět pro sebe a své blízké. 

Marek Ostrčil 

starosta obce 
 

 

Z  ČINNOSTI ZASTUPITELS TVA  

Zastupitelstvo obce Dobrčice na svém 8. zasedání konaného dne 29. října 2015:  

 vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení ze 7. zasedání zastupitelstva obce, 

 vzalo na vědomí zápis č. 2/2015 ze zasedání Finančního výboru a zápis č. 2/2015 ze 

zasedání Kontrolního výboru, 

 vzalo na vědomí provedená rozpočtová opatření č. 6/2015 a č. 7/2015, 

 schválilo uzavření Dodatku č. 1 ke Smlouvě o dílo na Sanaci kaple Panny Marie 

v Dobrčicích, 

 schválilo Ing. Aleše Zobaníka z Přerova vítězem výběrového řízení na zakázku 

Odkanalizování obce Dobrčice a schválilo Smlouvu o dílo na vypracování projektové 

dokumentace „Likvidace odpadních vod Dobrčice – Kanalizace a ČOV“, 

 schválilo přijetí dotace pro jednotku SDH Dobrčice od Olomouckého kraje, 

 schválilo Smlouvu č. 5/2015 o správě svěřeného majetku ke kompostérům 

z Mikroregionu Moštěnka. 

 Zastupitelstvo obce Dobrčice na svém 9. zasedání konaném dne 26. listopadu 2015: 

 vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení z 8. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice, 

 schválilo Jednací řád Zastupitelstva obce Dobrčice, 

 vzalo na vědomí provedené rozpočtové opatření č. 8/2015, 

 schválilo Smlouvu o vytvoření Dobrovolného svazku obcí Přestavlcký les a jeho 

Stanovy, 

 schválilo Smlouvu o sběru, svozu a odstraňování odpadu, kterou Obec Dobrčice 

uzavře se společností SITA CZ, a.s. 

Zastupitelstvo obce Dobrčice na svém 10. zasedání konaném dne 15. prosince 2015: 

 vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení z 9. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice 

 vzalo na vědomí provedené rozpočtové opatření č. 9/2015, 

 schválilo rozpočet Obce Dobrčice na rok 2016, 
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 schválilo obecně závaznou vyhlášku obce Dobrčice č. 2/2015 o místním poplatku za 

svoz odpadů, 

 schválilo ceník za užívání kanalizace na rok 2016 – stočné, 

 schválilo úhradu výdajů spojených s činností klubu seniorů na rok 2016 ve výši 10 tis. 

Kč plus nevyčerpané prostředky z roku 2015 

 schválilo úhradu výdajů spojených s činností Mysliveckého spolku Stará Ves na rok 

2015 ve výši 2000,- Kč a na rok 2016 ve výši 2000,- Kč 
 
 

V uplynulém období se zastupitelstvo obce a obecní úřad zabývali následujícím: 

 Uskutečnilo se několik schůzek zástupců obce s firmou Profistav Přerov a.s. k realizaci 

víceprací souvisejících s izolací proti zemní vlhkosti a statického zajištění v kapličce 

Panny Marie v Dobrčicích. 

 1. října na obecním úřadě proběhla kontrola z Olomouckého kraje, která konstatovala, 

že je vše v pořádku a bez nedostatků. 

 27. září se starosta obce zúčastnil jednání Správní rady a Programového výboru MAS 

Partnerství Moštěnka, kde se připravovalo rozvržení finančních prostředků dotací 

čerpaných přes MAS na období do roku 2020. 

 13. října se konalo setkání zastupitelů a projektantky územního plánu Ing. arch. 

Barbory Jenčkové, která představila výsledky doplňujících průzkumů a rozborů 

k přípravě zadání Územního plánu Dobrčice.  

 5. listopadu se starosta zúčastnil Dne malých obcí, který se každoročně koná 

v Prostějově. Letošní konference pro malé obce byla zaměřena zejména na novinky 

v čerpání dotací. 

 V průběhu listopadu se dokončovala kompletace stanov a zakládací smlouvy DSO 

Přestavlcký les. Registrace DSO Přestavlcký les se předpokládá do poloviny ledna 

2016. 

 Zájemci o podíl dřeva k samovýrobě v Přestavlckém lese měli povinnost se nahlásit do 

30. 11. 2015 na OÚ Dobrčice. Zájemci o dřevo se mohu i nadále hlásit, ale bude se již 

jednat o přihlášky na těžbu 2016/2017. 

 1. prosince se starosta účastnil Valné hromady Mikroregionu Moštěnka, kde se 

schvaloval rozpočet na rok 2016 a projednávaly se možnosti získání dotací v dalších 

letech. Na diskusi přišla také kvalita kompostérů (objem 1200 l), které se pořizovaly 

v druhém kole na dotace. Starostové si posteskli, že kompostéry jsou sice větší, ale 

z méně kvalitního materiálu. Kvůli podmínkám dotace bylo nutné snížit náklady na 

pořízení kompostérů, přičemž už nebylo možné snížit počet pořizovaných kompostérů. 

Starostové mikroregionu byli informováni, že dodavatel kompostérů na ně poskytl 

záruku 5 let.  

 Výdej kompostérů nahlášeným občanům v Dobrčicích proběhne v pondělí 11. ledna 

a ve středu 13. ledna vždy od 9:00 do 11:00 a 14:00 do 16:00. Mimo tyto hodiny jen 

po telefonické domluvě se starostou obce. Výdej kompostérů je vázán na podpis 

smlouvy o svěření majetku do užívání (na OÚ Dobrčice). Kromě již objednaných 

kompostérů je ještě 13 kusů volných a případní zájemci si je mohou rezervovat na OÚ 

Dobrčice. 

 Ve středu 9. prosince proběhla schůzka starostů obcí Dobrčice, Přestavlky a Stará Ves 

k organizaci práce v lese v roce 2016, dále k rozdělení podílů dřeva na samovýrobu 

a k prodeji vánočních stromků (proběhl 20. prosince).  
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 V pátek 11. prosince proběhla schůzka s Ing. Alešem Zobaníkem, projektantem 

kanalizace v Dobrčicích, kde bylo diskutováno vedení kanalizace v jednotlivých 

částech obce. V prosinci již proběhlo také zaměření obce pro potřeby projektanta. 

Z důvodu naplánování kanalizačních přípojek obdrží občané Dobrčic počátkem ledna 

dotazník ke stávající situaci odkanalizování domů. V případě nejasností při jeho 

vyplňování bude možné si dohodnout konzultaci s projektantem. Informace k vyplnění 

dotazníku bude zveřejněna na vývěsce i na webových stránkách obce. 

 15. prosince proběhla kolaudační prohlídka Revitalizace toku a nivy Dobrčického 

potoka. 

 Zastupitelstvo se zabývalo přípravou drakiády, rozsvícení vánočního stromu 

v Dobrčicích a koncertu pěveckého sboru Vokál. 
 

 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA  

K 20. prosinci 2015 má obec celkem 235 obyvatel: 

121 mužů a 114 žen, z toho je 39 dětí do 15 let: 21 chlapců a 18 dívek. 

Za uplynulé období se 1 občan narodil a jeden občan zemřel. 
 

Gratulujeme Markétě Gabrhelíkové a Ondřeji Beilovi k jejich narozenému potomkovi. 

Malému Ondřeji Beilovi přejeme hodně zdraví do života. 
 

V měsíci listopadu zemřel ve věku 87 let náš občan p. Štefan Michalčák. Celé zarmoucené 

rodině tímto ještě jednou vyslovujeme upřímnou soustrast. 
 
 

Zastupitelstvo obce gratuluje:  

Na listopadovém sezení klubu seniorů oslavil pan František Jurčík své 75. narozeniny.  
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Za zastupitelstvo obce mu pogratulovali p. Jaroslav Chlapečka a p. Petr Navařík. 

 
 

V polovině prosince oslavila své 75. narozeniny paní Eva Hradilová. Spolu s pozdravy od 

občanů Dobrčic jí přejeme do dalších let hlavně hodně zdraví. 

  

 Ke konci roku oslaví své 70. narozeniny paní Anna Špíšková. Gratulujeme jí k tomuto 

nádhernému jubileu a přejeme hlavně hodně zdraví. 
 

 

INFORMACE A ZAJÍMAVOS TI 

 Na 4. zasedání zastupitelstva obce bylo schváleno vypracování dotazníkového šetření 

týkající se regulace hluku v naší obci a následné vyhodnocení výsledků. Tento úkol si 

vzaly na starost zastupitelky obce Petra Rozkošná a Šárka Frankeová. Občanům 

starších 18-ti let se rozneslo 185 ks dotazníků a do schránky obecního úřadu bylo 

odevzdáno 109 ks dotazníků vyplněných, odpovědělo tedy 59 % občanů. Výsledky: 

55 občanů proti regulaci hluku 

54 občanů pro regulaci hluku 

Tento velmi těsný výsledek nebyl dostatečně vypovídající k tomu, aby se zastupitelé 

obce rozhodli schválit vyhlášku, která by v naší obci regulovala hluk.  

Prosíme všechny občany, aby byli vůči sobě ohleduplní a tolerantní a snížili na co 

nejmenší možnou míru hlučné činnosti v období pracovního volna a v době nočního 

klidu. 

Již krátce po uskutečnění dotazníku bylo zaznamenáno, že mnozí občané nechávají 

hlučnou činnost na pracovní dny a o nedělích je mnohem více klidu. Za to všem 

ohleduplným občanům děkujeme. 
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 V sobotu 31. října 2015 provedl Sbor dobrovolných hasičů Dobrčice sběr železného 

odpadu v naší obci. Občané mají možnost odkládat železný šrot, kdykoliv, na sběrné 

místo u obecního úřadu. 

 V měsíci listopadu měli občané možnost na obecním úřadu prokonzultovat 

s pracovníky Katastrálního úřadu Přerov výkazy svých nemovitostí. Tato 

několikadenní akce proběhla v rámci digitalizace katastrálního území Dobrčice. 

Digitalizovaná katastrální mapa je platná od 17. 12. 2015. 

 
 V neděli 20. prosince 2015 proběhl v Přestavlckém lese prodej vánočních stromků. 

 Rozdělení podílů dřeva mezi přihlášené zájemce na samovýrobu v Přestavlckém lese 

proběhlo ve středu 16. prosince na OÚ Dobrčice. 

 Kolem polních cest v okolí Dobrčic obecní zaměstnanci vysadili celkem 32 stromků. 

Na Kamenci 1 třešeň, za rybníkem 5 hrušek a 1 višeň, Za Šinkhausem 4 švestky, na 

Čupech 4 černé jeřáby a Nad Chmelínem 12 lip, 2 jírovce a 2 javory. 

 Na prosincovém zasedání zastupitelstva obce byl schválený nový ceník poplatků za 

stočné (150,- Kč/poplatník) a popelnice (400,- Kč/poplatník). Poplatky jsou splatné do 

30. 6. příslušného roku. 

 Během prosince byly ve vesnici pokáceny 4 jehličnany z důvodu usychání, velkého 

vzrůstu nebo pro zasahování do vedení elektrické energie. 

 Termíny svozu komunálního odpadu - v této službě dochází ke změně, svozy budou 

prováděny jedenkrát za čtrnáct dnů. (V době uzávěrky novin ještě nebyly svozovou 

firmou stanoveny termíny. Až se tak stane, budete o tom informováni.)  

 Kontejner na velký domovní odpad bude přistaven na park. před hospodou Na Tvrzi: 

 jarní termín duben 2016,  

 podzimní termín září 2016. 

 Klub seniorů zve všechny důchodce na svá posezení, která se v roce 2016 budou 

konat každé první úterý v měsíci, v těchto termínech: 5. 1. 2016, 2. 2. 2016, 1. 3. 2016, 

5. 4. 2016, 3. 5. 2016, 7. 6. 2016, 12. 7. 2016, 2. 8. 2016, 6. 9. 2016, 4. 10. 2016, 

1. 11. 2016, 6. 12. 2016, 3. 1. 2017.  

Tyto termíny mohou být v důsledku nepředvídatelných událostí upraveny, o změnách 

budete informováni obvyklým způsobem a na vývěsce. 
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ZÁSAH JHZS OLOMOUCKÉHO KRAJE A JSDH DOBRČICE NA VÝLETIŠTI 

V pondělí 14. prosince 2015 byl v odpoledních hodinách vyhlášen v Dobrčicích 

požární poplach. Hasiči HZS Olomouckého kraje z Přerova a dobrovolní hasiči z Dobrčic 

vyjeli k záchraně kotěte Mourka uvízlého na stromě u výletiště na Koutech. Mourek byl 

uvázaný na vodítku a to se mu zamotalo do větví stromu. 

 
 

 
 

 

Prázdniny v roce 2016: 

Vánoční prázdniny:  od 23. prosince 2015 do 3. ledna 2016 

Pololetní prázdniny:  29. ledna 2016 

Jarní prázdniny:   od 7. března do 13. března 2016 (pro okres Přerov) 
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     od 15. února do 22. února 2016 (pro okres Olomouc) 

Velikonoční prázdniny:   24. a 25. března 2016 

Letní prázdniny:   od 1. července do 31. srpna 2016 

Podzimní prázdniny:                 26. a 27. října 2016 
 

Začátek letního času 27. 3. 2016 (ve dvě hodiny v noci posuneme hodiny na tři hodiny) 

Konec letního času 30. 10. 2016 (ve tři hodiny v noci posuneme hodiny na dvě hodiny) 
 
 

 Vážení spoluobčané, od 13. 12. 2015 je v platnosti nový autobusový jízdní řád, 

došlo k drobným změnám u některých spojů. Všechny dobrčické spoje byly 

zachovány: 

 

ODJEZDY AUTOBUSŮ ZE ZASTÁVKY DOBRČICE RESTAURACE DO PŘEROVA:   

5:01, 6:20, 7:20, 7:23, 8:07 z rozcestí, 12:06 z rozcestí, 13:18, 13:20, 

14:20 z rozcestí, 15:31 z rozcestí, 15:42, 16:52 z rozcestí pouze 24.a 31.12. , 17:17, 17:46 

z rozcestí, 19:22, 21:12 

 

ODJEZDY AUTOBUSŮ Z PŘEROVA AUTOBUSOVÉ NÁDR. DO DOBRČIC:   

5:30, 6:25, 6:30, 8:00 na rozcestí, 9:30, 10:00, 12:00 na rozcestí, 12:55, 

13:55 na rozcestí, 14:00 na rozcestí, 14:40, 14:45, 16:00, 17:10 na rozcestí, 

18:25, 18:30, 20:00, 22:30 

 

 - pracovní den,  – pátek, – sobota, - neděle, 
 

 

SANACE KAPLE PANNY MARIE V DOBRČICÍCH .  

Od září až do poloviny listopadu 2015 probíhaly práce na kapličce Panny Marie 

v Dobrčicích. Již v minulém čísle Dobrčických novin jsme avizovali, že oproti původně 

plánovaným nákladům 369.812,- Kč bude nutné vynaložit další finanční prostředky na 

dokončení oprav. Vícenáklady spojené s dokončením omítek, novými rozvody 

elektroinstalace, dodatečným odvětráním a stabilizací základů se vyšplhaly na 104.635,- 

Kč. Celkově tedy stavební část oprav kapličky stála 474.447,- Kč. Z této částky nám již 

Ministerstvo pro místní rozvoj proplatilo dotaci ve výši 258.868,- Kč, tzn., že podíl Obce 

Dobrčice byl 215.579,- Kč. Dotace tak pokryla 54,6 % celkových nákladů. 

Během výkopových prací v kapličce byl učiněn cenný archeologický nález čtyř mincí. 

O jejich původu budeme informovat v některém z dalších čísel našich novin. 

V letošním roce dále proběhla oprava dveří do kapličky a zbudování nového oltáře. 

Tyto práce provedli zaměstnanci obce a patří jim velké poděkování za dobře odvedenou 

práci. V příštím roce proběhne napojení kaple na elektrickou síť z obecního úřadu, montáž 

osvětlení kaple a výměna vstupní mříže. Bude také nutné provést drobné opravy na 

pomníku padlých z 1. a 2. světové války. Ke zvážení je pak instalace automatického 

pohonu zvonu v kapli. 

Velké poděkování patří také paní Anně Špíškové, která věnovala na opravené dveře 

kapličky nové kování. To bylo vyrobeno u kováře a zámečníka Aleše Ostrčila z Beňova. 

Předem děkujeme i panu Petrovi Navaříkovi, který po dobu vánočních svátků zajistí 

provizorní osvětlení kaple a dočasný přívod elektrické energie. 
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Jaroslav Chlapečka a Marek Ostrčil 

 
 

VYHODNOCENÍ SOUTĚŽE O  NEJHEZČÍ PŘEDZAHRÁDKU 

A KVĚTINOVOU VÝZDOBU O KEN 

Přinášíme výsledky soutěže o nejkrásněji rozkvetlou předzahrádku okno či balkón. 

I přes nepříznivé počasí, kdy mnohé květiny vadly v nekonečných vedrech, bylo možné 

nalézt v Dobrčicích mnoho krásně kvetoucích truhlíků a záhonků. 
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Zde je pět vítězů soutěže a dále jedna speciální cena za bujnou květenu: 

 

 
paní Dobra Klementová 

 

 
paní Eva Zbořilová 

 
paní Zdenka Chaloupková 

 
paní Romana Michalčáková 

 

 
paní Libuše Ostrčilová 

 
paní Helena Karlíková 

speciální cena za bujnou květenu 
 

Vítězům budou do konce prosince předány ceny. Děkujeme všem, kteří se o vzhled 

svých domů a předzahrádek pečlivě starají a již nyní se můžete těšit na svůj úspěch 

v soutěži v roce 2016. 
 

 

POČASÍ  V ROCE 2015 V DOBRČICÍCH  

Počasí v letošním roce by se dalo vyjádřit dvěma slovy, teplé a suché. Nadprůměrné 

teploty nejsou ničím novým, průměrné hodnoty kopírují celosvětový trend tzv. globálního 
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oteplování. Rok 2014 byl podle měření SMO vyhodnocen vůbec jako nejteplejší v historii 

měření a 14 nejteplejších let bylo zaznamenáno v posledních 15 letech. Všechny měsíce 

v tomto roce byly teplotně nadprůměrné nebo v mezích normálu. Zima byla teplá, teplota 

pod nulu klesala jen krátkodobě. V tomto trendu pokračovalo i jaro. Letní období bylo 

významně nadprůměrné, byl zaznamenán vysoký počet tzv. tropických dnů, tj. dnů, kdy 

teplota dosáhne 30 st. A bylo i několik dnů, kdy teplota atakovala hranici 35 st. Teplejší 

průběh měl i podzim a je zřejmé, že ani prosinec asi kartami příliš nezamíchá.  

Co nás trápilo ještě víc než teplo, je sucho. To dosahovalo až extrémních hodnot. 

Navíc, sucho trvá už třetím rokem a letos bylo opravdu mimořádné. 7. srpna dosáhl stav 

průtoku vody potoka na Koutech vyschnutí a do rybníka přestala přitékat voda. Za vesnicí 

bylo koryto potoka rovněž vyschlé. Taková situace nastala v mimořádně suchém roce 

1973, tehdy potok vyschl 17. srpna. Tenkrát se ocitly bez vody i mnohé studny a situace to 

byla dost dramatická, když si uvědomíme, že tenkrát nebyl v obci zaveden vodovod. 

Tehdejší MNV byl dokonce koncem srpna nucen vyhlásit regulaci odběru ze zbývajících 

studní jen na vaření a pití. Situace s vláhovou bilancí je špatná nejen v Dobrčicích, ale 

v celé ČR, a to prakticky ve všech půdních profilech. V rámci Dobrčic byly kromě ledna 

a srpna všechny ostatní měsíce srážkově podnormální, mnohé významně. Pro samotnou 

přírodu a zemědělství je zejména významným úhrn srážek za tzv. vegetační období, tj. od 

1. 4. do 30. 9., a za tuto dobu je letos v Dobrčicích deficit srážek asi 230 litrů na každý 

metr čtverečný. Statisticky je dlouhodobě měsícem s nejvyšším úhrnem srážek červenec, 

je to zároveň měsíc, ve kterém je nejvyšší počet bouřek. Měsíční normál v tomto měsíci 

pro naši oblast činí téměř 100 mm. Paradoxně právě červenec je v posledních třech letech 

jedním z nejsušších měsíců. Letos spadlo 22 mm, a to ještě byly rozloženy do 8 dávek, což 

je pro přírodu na vrcholu vegetačního období pramálo významné. V letním období letos 

byla navíc téměř úplná absence bouřkové činnosti.  Ve stejném trendu byl i červenec 2014 

a v roce 2013 spadlo v červenci dokonce pouhých 7 mm. Letošní srpen sice svůj normál 

naplnil, ale prakticky celý měsíční úhrn spadl ve dvou dnech.  

Nebývale suché jsou v posledních třech letech i zimy. V nížinách je sněhová pokrývka 

prakticky neznámým pojmem a letos chyběla i na horách. Pro jarní měsíce tak zcela chybí 

zásoba vody z postupně tajícího sněhu. Přestože na přelomu léta a podzimu zasáhly naši 

republiku vydatnější deště, k výraznějšímu zlepšení vláhové bilance nedošlo. I v této době 

je stav na velké části vodních toků označen jako hydrologické sucho. Bohužel, právě 

některé oblasti jižní střední a severní Moravy patří k oblastem, které trpí suchem nejvíc. 

Pokud nedojde v příštím roce k výraznějšímu zlepšení srážkové bilance, nebo bude 

dokonce pokračovat nastolený trend, čeká nás zřejmě období z významnějšími dopady na 

vláhové poměry v krajině. 

Roman Zbořil 
 

 

Z  ČINNOSTI OBECNÍCH SPOLKŮ   

KLUB SENIORŮ 

V pondělí 30. listopadu 2015 uspořádal klub seniorů zájezd do Moravského divadla 

v Olomouci na operetu Rose Marie. Další zájezd na některé divadelní představení 

z repertoáru olomouckého divadla plánují senioři na první polovinu roku 2016. 

Na prosincové posezení klubu seniorů jsou již tradičně zváni zastupitelé obce 

a zástupci sboru dobrovolných hasičů. Seniory tak mají možnost popovídat si s hosty 

o všem, co se v uplynulém roce v obci událo a co se bude v nasedajícím roku dít. 
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Vedení klubu seniorů poděkovalo přítomným zastupitelům obce, zaměstnancům obce 

a zástupcům SDH za spolupráci, podporu a pomoc při činnosti klubu seniorů.  

Dále popřáli členům klubu, kteří v tomto měsíci oslavují své životní jubileum. 

 

 
 

Starosta obce poděkoval členům klubu seniorů za jejich pomoc při organizaci 

kulturních a společenských akcí v obci a přislíbil podporu i v nastávajícím roce. 
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SBOR DOBROVOLNÍCH HASIČŮ 

V sobotu 12. prosince 2015 se uskutečnila Výroční valná hromada SDH Dobrčice, na 

které se zhodnotil uplynulý rok. Jako tradičně se hasiči sešli v místní hospodě Na Tvrzi. 

Hlavním tématem se staly letošní hasičské závody, které se konaly v Dobrčicích a postup 

našich hasičů na okresní kolo v požárním sportu do Provodovic. Tam již sice nevyhráli, 

ale důstojně reprezentovali hasičský okrsek Horní Moštěnice. Vyzdviženy byly úspěšně 

uspořádané akce. Díky vysoké návštěvnosti se sboru dařilo i z hlediska výdělků z těchto 

akcí. Starosta hasičů poděkoval za spolupráci nejen obecnímu zastupitelstvu, ale také 

klubu seniorů, kteří se podíleli na pořádání vodění medvěda a Dětského dne. Starosta obce 

poděkoval hasičům za organizaci svozu kovového odpadu, z jehož výtěžku sbor investoval 

do vybavení zásahové jednotky. Diskutovala se také otázka možnosti získání dotací na 

vybavení zásahové jednotky. Novinkou příštího roku bude přeregistrace spolku 

z občanského sdružení na pobočný spolek. Tato přeregistrace souvisí s novým občanským 

zákoníkem. 

Starosta hasičů na závěr popřál všem přítomným příjemné prožití svátků vánočních 

a mnoho úspěchů v roce 2016.   
 

 

NOVODOBÁ HISTORIE DOBRČIC X. (OD ROKU 1900)  

…pokračování novodobé historie naší obce rok 1980     

Občanský výbor v roce 1980 pracuje ve složení: Špíšek Zdeněk st. – předseda, 

Jurčíková Milada – jednatel, Bernát Kristián, Jedlička Josef, Ostrčilík Karel, Ostrčilíková 
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Vojtěška a Smolková Emílie – členové. Rok 1980 patřil do doby, kdy bylo běžné pořádání 

různých brigád, často poměrně masových. Nejinak tomu bylo právě i v roce 1980, kdy 

bylo odpracováno celkem 9137 brigádnických hodin, z toho 3894 zdarma. Práce byly 

vykonávány nejen v obci, ale také v lese a v JZD. V lese naši občané odpracovali 2100 

hodin a vysázeli více jak 15000 stromků. Ze zájmových spolků působí v r. 1980 Český 

svaz chovatelů, který má 22 členů a předsedou je Miloslav Hošák. Kromě chovu 

nejrůznějších zvířat a dodávek vajec a kožek, organizuje v té době velmi rozšířený výkup 

živých králíků. V r. 1980 bylo takto vykoupeno 1100 živých králíků. Dále je to Český 

zahrádkářský svaz, ten byl právě v tomto roce založen a předsedou je Břetislav Čada, dále 

Svaz požární ochrany, Čs. strana socialistická, Čs. červený kříž, Sbor pro občanské 

záležitosti a Osvětová beseda. V provozu je také místní knihovna, která je otevřena každý 

pátek. Občanský výbor spolu s výborem NF v roce 1980 sestavil návrh volebního 

programu pro léta 1981 – 1985, kde požaduje finanční krytí pro dokončení chodníků, kde 

ještě nebyly vybudovány, dokončení rozvodů vodovodní sítě včetně požárních hydrantů, 

vyčištění a opravení rybníka včetně zpevnění hrází a vydláždění části dna, oplocení areálu 

výletiště včetně opravy tanečního kola a úpravu nevyužitého prostranství vedle obchodu 

na točně na dětský park.  

V lednu uspořádali ples socialisté a v únoru hasiči. V březnu se konala přednáška 

„Kolektivní ochrana v civilní obraně“, kromě přednášejících nepřišel nikdo.  15. dubna se 

konala ustavující schůze nově založeného zahrádkářského svazu. 8. května proběhl 

lampionový průvod k pomníku padlých a k pomníku osvobození. Slavnostní projev 

pronesl František Jurčík. Bohužel v r. 1980 se nepodařilo uspořádat tradiční dětský den 

pro vytíženost organizátorů s konáním okresních a místních stupňů spartakiády. 22. září se 

ze zdravotních důvodů vzdává funkce předsedy NF Zdeněk Jiříček, novým předsedou 

zvolen František Jurčík. 21. prosince proběhlo vítání dětí do života. Jednou 

z nejdůležitějších událostí roku bylo listopadové sčítání lidu. Dobrčice čítaly 208 obyvatel, 

z toho 35 ve věku do 14 let, 112 ve věku 15-59 let a 61 ve věku 60 let a starších. Trvale 

obydlených domů bylo 71, z toho vybavených vodovodem 45, koupelnou 47, ledničkou 

57, ústředním topením 26, pračkou 58, automatickou pračkou 3, černobílým televizorem 

62, osobním automobilem 18. Z dnešního pohledu se může někomu zdát až neuvěřitelné, 

jak v poměrně ne až tak dávné době nebylo mnoho domácností vybaveno prostředky, které 

nám dnes připadají jako naprostá samozřejmost. Pro zajímavost ještě počet obyvatel 

některých okolních obcí v r. 1980: Přerov 50227, H. Moštěnice 1585, Beňov 767, Stará 

Ves 658, Přestavlky 301. A jak jezdily v r. 1980 autobusy? Odjezdy z Přerova do Dobrčic: 

5.25 – 6.20 – 9.30 – 10.45 – 12.55 – 15.00 – 16.00 – 17.00 – 17.40 – 18.40 – 20.00 – 

21.30 – 23.00. Odjezdy z Dobrčic do Přerova: 5.00 – 6.20 – 7.23 – 7.25 – 11.06 – 13.31 – 

15.37 – 16.19 – 17.16 – 18.16 – 19.05 – 20.21 – 21.32.  A jaké bylo v roce 1980 počasí? 

Zima byla poctivá, kromě teplejší první únorové dekády celý leden, únor i březen mrzlo. 

Největší mráz byl 5. a 14. ledna a to minus 16 stupňů. Na Josefa začalo večer sněžit a vál 

silný severovýchodní vítr a takovéto počasí trvalo ještě následující 2 dny. Když se vítr 

22. března uklidnil, byly v Ulici a na Šingouzi až několikametrové závěje, průjezdnost 

musela následně zajistit těžká mechanizace z JZD. V květnu byla velmi chladná rána, 

přízemní mrazíky byly hned několikrát a dokonce ještě od 23. do 25. května, a tyto 

mrazíky samozřejmě způsobily škody na citlivých plodinách. Léto bylo poměrně chladné 

a také deštivé. Žně začaly až 13. srpna, byly neustále přerušované deštěm a protáhly se až 

do září, sběr slámy až do října. Zima přišla velmi brzy.   

1. listopadu přišly mrazy a sněžení, oteplilo se až 13 listopadu. Na konci měsíce 

udeřila zima znovu a trvala až do 14. prosince. Na Mikuláše bylo přes 20 cm sněhu a večer 
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mráz minus 10, další dva dny dokonce minus 16 st. V polovině prosince přišla obleva 

a teplé počasí panovalo přes celé vánoční svátky až do konce roku. V roce 1980 zemřelo 

šest našich spoluobčanů. 6. února Františka Velímová, č. 82 ve stáří 83 let, 1. června 

Františka Dvorská, č. 17 ve staří 79 let, 28. června Marie Ostrčilová, č. 16 ve stáří 79 let, 

5. října Anastázie Hrubá, č.25 ve stáří 88 let, 16. října Josef Baláš, č. 47 ve stáří 88 let 

a 5. listopadu Anna Němcová, č. 9 ve stáří 63 let. Věnujme jim tichou vzpomínku. 

Roman Zbořil 
   
 

HISTORIE ŠKOLY –  ANEB CO PÍŠÍ  STARÉ K RONIKY  

Národní škola v Dobrčicích zbudována byla obětavostí občanů starosty pana Josefa 

Kužely, radního Františka Březiny a Josefa Martilíka z čísla popisného 6. Na místě, na 

kterém se školní budova nachází, byl podsedek (chalupa, náležející J. Obadálkovi, jenž 

také živnost hostinskou provozoval a v roce 1876 místo toho Josefu Kuželovi prodal). 

Když na žádost občanů komisi ku prohlédnutí místa pro budoucí školu vyslána byla, 

vyhlídnuta jsou dvě místa: pole na Kamenci, patřící Josefu Kubíkovi a podsedek, patřící 

Josefu Kuželovi, výbor rozhodl se pro poslední, jelikož ve středu obce se nachází. Koupen 

podsedek a stavba svěřena Vilému Žákovi, staviteli v Přerově. Se stavbou započato na jaře 

roku 1882 a dokončena byla o prázdninách téhož roku. Při svěcení pohoštěni byli žáci 

školy moštěnsko-lověšické a hostům uchystána velká hostina. Budova školní rozdělena 

chodbou na dvě části, na jedné straně nachází se byt pro učitele stávající z velké a malé 

světnice, kuchyně a spižírny. Na druhé straně je učírna pro 74 dítek se síní pro učební 

pomůcky. Ze strany dvora jsou za učírnou 3 záchody, sklep a chodba na hůru. Za budovou 

školní jest 8 m široký ohrazený, ale prázdný dvůr, za tímto jest tělocvična 5 m široká 

a 15 m dlouhá. Za tělocvičnou je zahrada pro učitele o výměře 652 m. Učírna opatřena 

16 lavicemi, které ne úplně účelu svému vyhovují. Světlo vniká všemi okny, opatřena 

dvěmi ventily a regulínky jest vytápěna. Poněvadž kamna tyto vyhřátí učírnu nemohly, 

nahradily se kamny z obecního hostince. Výnosem vysoké zemské školní rady ze dne 

20. listopadu 1882 č. 9701 prozatímnímu učiteli Antonínu Hrbasovi ze Staré Vsi poukázán 

plat 25 zlatých měsíčně. Tento absolvoval 4 třídy Realného gymnázia v Přerově 

a učitelský ústav v Příboře 1879-1881, působil od 10. října 1882 do 27. února 1883. 

Počátkem školního roku bylo 28 chlapců a 27 děvčat, celkem 55 žáků. Výnosem  zem. 

školní rady ze dne 8. ledna 1883, č. 10730 jmenován učitel František Špalek, podučitel 

z Horní Moštěnice, který nastoupil službu dne 1. března maje ročních 500 zlatých 

služného. Katechetou byl P. Rudolf Hrdlička, kooperátor v Horní Moštěnici. V místí radě 

zasedali: Josef Kubík č. 26 (zemřel 19. června 1883 raněn mrtvicí) jako předseda, 

P. Rudolf Hrdlička, místopředseda, František Březina č. 3 člen, Josef Martilík č. 27 

náhradník, Josef Tesárek č. 28 náhradník. Dne 4. dubna 1883 konána inspekce panem 

Františkem Oščádalem, profesorem středních škol v Přerově. Za příčinou přesídlení se 

pana katechety do Hulína, vyučoval náboženství P. Glabazňa v Přestalvkách od roku 1885 

až do konce školního roku. Obdržel povozy při špatném počasí a 7 zlatých odměnu. 

Počátkem školního roku 1885 začal vyučovat náboženství P. František Benda, kooperátor 

v Horní Moštěnici. 21. srpna 1886 konány volby předsedy a místopředsedy do místní rady, 

losem postoupil Josef Martilík č. 27 a zvoleni jsou tito: František Březina č. 3 za předsedu, 

Josef Martilík č. 27 za místopředsedu, Josef Tesárek č. 28 zůstal náhradníkem, dalšími 

členy místní školní rady byli P. Vincenc Navrátil, farář z Horní Moštěnice a František 

Špalek, správce školy. Od 14. září 1886 vyučoval náboženství P. Vincenc Navrátil, farář 
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v Horní Moštěnici. Roku 1886 obdržela škola za učitelovou zahradou místo na školní 

zahrádku o výměře 112 m. Od roku 1887 vyučoval náboženství P. Alois Lysický, 

kooperátor v Horní Moštěnici. Dne 6. června 1887 konaná inspekce. Dne 18. července 

1887 skončen školní rok 1886/1887. Ve školním roce tomto bylo na počátku 25 žáků 

a 22 žákyň, úhrnem 47 žáků. Dne 28. listopadu 1887 konaná inspekce c. k. okresním 

školdozorcem Františkem Oščádalem, profesorem středních škol v Přerově. Výnosem 

vysoké c. k. zemské rady školní ze dne 5. března 1888 č. 1544 přiřknut jest Františku 

Špalkovi, učiteli první služební příplatek pro stáří a příplatek úřední po 50 zlatých ročně 

počátkem 1. března 1887, takže služné jeho jest 600 zlatých ročně. 27. dubna 1887 konány 

školní účty, z nichž vykazuje se příjem 146 zl. 90 krejcarů, vydáno však 17 zl. 74 krejcarů. 

Rozpočet učiněn jest na 162 zlatých. 5. července 1888 vyvolil obecní výbor v sezení svém 

2 členy do místní rady školní a 2 náhradníky a to jako členy Františka Březinu, rolník č. 3, 

František Dostál, rolník č. 31 a jako náhradník Josef Martilík, rolník č. 27, Čeněk Běhalík, 

č. 14, domkař. Místní rada pak 30. září 1888 sestavena takto: předseda František Dostál, 

místopředseda František Špalek, učitel. Dne 27. listopadu 1888 v plném sezení místní 

školní rady ujednáno jednohlasně by podána byla ku veleslavné c. k. zemské školní radě 

žádost za vyučování ženským ručním pracím, kteréžto vyučováním v případě milostivého 

povolení udíleti měla industriální učitelka v Beňově.  

Zdroj: Školní kronika, psáno v tehdejším slohu 

Antonín Netopil 
  

 

DOBRČICE V OBJEKTIVECH DOBOVÝCH FOTOAPARÁTŮ  

Do tohoto čísla Dobrčických novin poskytl fotografie Karel Ostrčilík 

 
Odvedenci ročníků 1945 – 1946 v roce 1963. Zleva: František Valigura, Zdeněk Špíšek, 

Lubomír Pojzl, František Rákos, Karel Ostrčilík  

a vpředu sedí Bedřich Brada (předseda MNV v Dobrčicích). 
 



Dobrčické noviny 4/2015 
 

Strana 17 z 32 

 
Fotografie z roku 1971 po návratu z motorkářského výletu. Zleva: Emílie Bělunková (roz. 

Smolková), Stanislava Ostrčilová (roz. Pechová), Miroslav Slovál, Josef Ostrčil,  

Zdeněk Ostrčil a dole sedí Karel Ostrčilík. 

 

 
Fotografie z fotbalového utkání. Horní řada zleva: Augustin Ostrčil, František Záhorský, 

Jaromír Ostrčil, Miroslav Slovák, Ladislav Rozehnal. Dolní řada zleva: František Rákos, 

Josef Ostrčil, Zdeněk Ostrčil, Miroslav Šimek, Oldřich Bernát a dole leží Zdeněk Špíšek. 
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Fotografie z hasičských závodů. Zleva: Miloslav Machula, Zdeněk Špíšek, Milan Mlčák, 

Karel Ostrčilík a Miroslav Slovák. 

 

 
Miloslav Machula se svým psem v místech, 

kde je dnes hřiště. 

 
Foto z hasičských závodů v Dobrčicích. 

Ze shora: Arnošt Mlčák, Zdeněk Špíšek, 

František Valigura 
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KULTURA   

DRAKIÁDA  V DOBRČICÍCH  

V sobotu 3. října 2015 se na poli vedle polní cesty do Beňova uskutečnil třetí ročník 

drakiády. Letos počasí účastníkům přálo, foukal silný vítr. Soutěžící se snažili své draky 

udržet. Tři draci se přesto utrhli. Rekordní byla letos i účast, celkem 11 draků 

a 12 soutěžících dětí. Ohodnoceni byly vzhledově nejhezčí draci, nejvýše létající draci 

a nejlépe létající draci.  

    
Nejmladší účastníci drakiády - sourozenci 

Michálkovi se svým drakem. 

Nejhezčí drak letošní Drakiády  

byl vyroben u Ottů. 

 

 
Pole bylo perfektně upraveno, vítr silně foukal a draci byly k neudržení. 
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Při pouštění draka se rádi vrátili do svých dětských let i rodiče. 
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Starosta obce Marek Ostrčil předal všem soutěžícím diplomy a těm nejlepším zasloužené 

ceny za dosažené výsledky. 
 

 

ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍHO STROMU  

V neděli 29. listopadu se uskutečnilo slavnostní rozsvícení vánočního stromu na točně. 

Po proslovu starosty si všichni společně odpočítali rozsvícení vánočního stromu.  
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Následně si u rozsvíceného stromu občané zazpívali koledy. Poděkování patří Tomáši 

Zapletalovi, který vše doprovodil hrou na klávesy.  

 
Pro všechny bylo nachystáno teplé občerstvení ve formě čaje, svařáku a teplé hrušky. 

Paní Věra Navaříková donesla přítomným k ochutnání perník. 
 
 

MIKULÁŠSKÁ NADÍLKA  

 
Letos byla dálnice D1 samá kolona, tak přišel Mikuláš do naší obce s jednodenním 

zpožděním až v neděli 6. prosince 2015. I letos čerti odcházeli s prázdnou, protože 
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všechny děti si nakonec zasloužily svoje balíčky. Pochopitelně musely nejdříve slíbit, že 

se v příštím roce polepší. 

 
U Kozmonů děti zarecitovaly pěkné básničky, a proto se mohly s Mikulášem i vyfotit. 

Čerti tentokrát zůstali venku a hráli mariáš. 

 

 
U Rozkošných řekla Eliška básničku a pak se s radostí vyfotila s čertem, který měl 

nejodpornější pařáty z celého čertovského doprovodu. 
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VÁNOČNÍ KONCERT SMÍŠENÉHO PĚVECKÉHO SBORU VOKÁL  

– PÁTEK 18. PROSINCE 2015 

Vánoční koncert Smíšeného pěveckého sboru Vokál, sál obecního úřadu, 

18. prosince 2015. (Tato akce proběhla po uzávěrce Dobrčických novin, informaci 

o průběhu akce vám přineseme v dalším čísle novin) 
 
 

NEJBLIŽŠÍ PLÁNOVANÉ KULTURNÍ SPOLEČENSKÉ A SPORTOVNÍ AKCE 

 Silvestrovská vatra na Kamenci s novoročním ohňostrojem - 31. 12. 2015, odpálení 

ohňostroje 1. 1. 2016 v 00:15 hod. Nápoje k zahřátí s sebou. 
 

 

PLÁNOVANÉ KULTURNÍ, SPOLEČENSKÉ A SPORTOVNÍ AKCE 

V DOBRČICÍCH V ROCE 2016 

1. Novoroční ohňostroj 1. ledna 2016 od 00:15 na Kamenci 

2. Novoroční turnaj ve stolním tenise, sál obecního úřadu, sobota 9. ledna 2016 

3. Hasičský bál, sál obecního úřadu, pátek 15. ledna 2016 

4. Dobrčické slivkošt, hospoda „Na Tvrzi“, únor 2016 

5. Masopustní průvod - Vodění  medvěda, sobota 6. února 2016 

6. Obecní bál – strašidelný, sál obecního úřadu, pátek 4. března 2016 

7. Májka – obcházení děvčat po obci s májkou, květná neděle 20. března 2016 

8. Slet čarodějnic, na točně, sobota 30. dubna 2016 

9. Den matek, sál obecního úřadu, neděle 8. května 2016, 

10. Dětský den, výletiště na Koutech, sobota 28. května nebo 4. června 2016 

11. NECKIÁDA, rybník na Koutech, IV. ročník, sobota 11. nebo 18. června 2016 

12. DOBRČICKÉ  HODY  

660. VÝROČÍ PRVNÍ PÍSEMNÉ ZMÍŇKY O OBCI DOBRČICE,  

výletiště na Koutech, sobota 13. srpna 2016 

13. Drakiáda na poli u polní cesty do Beňova, říjen 2016 

14. Rozsvícení vánočního stromu na točně, neděle 27. listopadu 2016 v 17:30 hod 

15. Mikulášská nadílka, pondělí 5. prosince 2016 

16. Vánoční koncert, sál obecního úřadu, prosinec 2016 

17. Silvestrovská vatra na Kamenci s ohňostrojem, sobota 31. prosince 2016 

Termíny jednotlivých akcí mohou být dle aktuálních podmínek změněny a budou 

oznámeny prostřednictvím plakátů na vývěsce a obecním rozhlasem. 
 

 

RADY PRO ZAHRÁDKÁŘE      

  I když o hnojení a kompostování toho bylo řečeno a napsáno dost i v našich 

novinách, neodpustím si napsat něco o jiných možnostech hnojení na našich zahrádkách. 

Jedním z nich je třeba hnojivý zákvas. Jde o čerstvý drůbeží trus, který je na vesnici dobře 

přístupný. Trus se smíchá v objemovém poměru 1:1 s vodou a nechá zhruba dva týdny 

kvasit. Pro následující zálivku ředíme zákvas s vodou minimálně v poměru 1:10. 

Zaléváme jím zejména na dusík náročné plodiny. Nejlevnějším a snadno přístupným 

přírodním hnojivem jsou i vlastnoručně vyrobené zákvasy z planě rostoucích rostlin. 

Nejpřístupnější je zákvas z kopřiv. Do dvou třetin plastové nebo dřevěné nádoby (může 

být i kbelík od malířské barvy) umístěné na místě, kde nebude vadit zápach, nasekáme na 
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menší kousky čerstvé kopřivy. Neměly by však mít zralá semena. Kopřivy přelijeme 

odstátou nebo dešťovou vodou tak, aby byly kopřivy ponořené. Jednou denně 

promícháme. Délka kvašení závisí na počasí, průměrně trvá okolo 14 dní. Konec kvašení 

poznáme podle zklidnění směsi, přestanou se tvořit bublinky. Směs poté přecedíme. Před 

použitím ředíme v poměru 1:10 s vodou. Aplikujeme přímo ke kořenům jako podpůrnou 

hnojivou zálivku pro náročné rostliny. Hodně zředěnou 1:50 lze použít jako výživový 

postřik přímo na list. V takovém případě má navíc i odpuzující účinky na mšice. Účinný 

zákvas lze vyrobit i z kostivalu nebo měsíčku lékařského. Využít můžeme i části různých 

druhů pěstované zeleniny např. výhony z rajčat. Zákvasem můžeme zhruba dvakrát 

měsíčně zalévat ovocné stromy, okrasné rostliny a většinu zeleniny s výjimkou cibule, 

česneku, hrachu a fazole. Tekuté hnojivé přípravky používáme raději na vlhkou půdu, po 

dešti nebo po zálivce. Snižuje se tak riziko odplavení živin v tekutině bez užitku.  

 
Chcete ušetřit na osivu nebo přispět k záchraně vzácných odrůd! Semenařte. 

V průběhu staletí lidského soužití s kulturními plodinami se vytvořily statisíce druhů 

a odrůd zeleniny, ovoce, bylin a vůbec všech užitkových plodin. Vzniklo tak nepřeberné 

množství bohatství chuti, vůní, tvarů a barev. Jednotlivé odrůdy se přizpůsobovaly 

lokálním podmínkám a zvykaly si na daný způsob pěstování. Tyto odrůdy si ale nekoupíte 

v pytlíčku v supermarketu, semenáři si je pěstují sami. Semenařit znamená pěstovat si 

vlastní semínka. Mnoho lidí řekne, ale proč bychom to měli dnes dělat? V době, kdy se 

dají koupit stovky odrůd a bez práce. Ano, ale. Mnoho lidí má semena rozšířené pouze 

v určité oblasti jednoho státu a jinde se nevyskytují. Jde o krajové odrůdy nesoucí určité 

cenné znaky. Větší odolnost k místním podmínkám, stabilnější výnosy v horších letech. 

Další kategorií jsou místní odrůdy, které jsou vázané přímo na určité místo, vesnici, statek 

nebo zahradu. Třetím typem jsou rodinné odrůdy, tedy vázané na jedinou odrůdu a dědí se 

z generace na generaci. Poslední a zároveň nejširší kategorií jsou staré odrůdy, které se 

často prodávají i dnes, ale mají podobné znaky jako výše uvedené skupiny. Dnes je často 

udržují profesionální šlechtitelské firmy. Obecně se dá říct, že se jedná o odrůdy vzniklé 

do konce 60. let minulého století. Výše zmíněné typy odrůd jsou ale ohroženy. Semenaření 
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některých plodin nemusí být vůbec těžké. U fazolí nebo hrachu stačí vyloupat z tvrdých 

dozrálých lusků semena. U dýní, tykví nebo paprik je prostě jen vybereme a řádně 

dosušíme. U rajčat je to horší. Tam je třeba odstranit dužnaté obaly, které brání v klíčení. 

Jednoduché je i získávání semen květin, koření nebo trvalek. Některé moderní odrůdy 

květin ale nevytvářejí semínka. Těm říkáme, že jsou sterilní. O něco složitější je získávání 

semen z jednotlivých druhů, které běžně nenecháváme vykvést např. ředkvičky. Pokud 

máme místo, necháme pár ředkviček někde na okraji vykvést. Složitější je získávání 

semen z dvouletých druhů, jako je třeba 

mrkev nebo řepa. Prvním rokem vytvoří 

známou konzumní část a po přezimování 

vykvétají a tvoří semena. Pro úspěšné 

semenaření je nutné zachovat 

u cizosprašných druhů izolační vzdálenost 

nebo je izolovat od ostatních rostlin bariérou. 

Typickým příkladem cizosprašné rostliny je 

řepa, jejíž pyl je přenášen na dlouhé 

vzdálenosti. Naproti tomu jsou samosprašné 

rostliny jako třeba fazole nebo rajčata, 

nemůže dojít ke zkřížení s jinou rostlinou. 

Dozrálá semena po vyjmutí z plodu je dobré 

řádně usušit. Usušená semena se ukládají do 

sáčku se jmenovkou, obsahující jméno 

odrůdy, plodiny a rok získání. Samostatnou 

kapitolou jsou semena hybridních odrůd. Ty jsou novodobou záležitostí a označují se jako 

hybrid ( F1 a F2 ). Takové odrůdy se nehodí k semenaření, protože v další generaci 

nedosahují výborných vlastností původní rostliny. Semena a porost bývá nevyrovnaný. 

Není-li sáček označen jako hybridní osivo, nic nebrání si sklízet velké množství kvalitního 

osiva. Dnes je problém získat nehybridní osivo od některých rostlin, příkladem jsou třeba 

okurky. 

zdroj: časopis Zahrádkář 

Antonín Netopil 
 

 

PTÁČCI V ZIMĚ  

Zimní období nás všechny prověří, jak jsme se na zimu připravili. Bylo by nesprávné 

myslet jenom na sebe a zapomenout na ty tvorečky kolem nás, kteří si nedovedou zásoby 

na zimu nastřádat a za určitých podmínek jsou závislí na pomoci člověka. Do této skupiny 

patří naší zpěvaví ptáci. Potravu jsou si za normálních okolností schopni sami nalézt, ale 

když jim jejich potravu zakryje sněhová pokrývka, mají velký problém. Hladoví 

s nedostatkem tělního tuku lehce umrznou nebo jsou snadnou kořistí predátorů. Často stačí 

malá pomoc ze strany člověka, aby přežili. V průběhu roku nám to vrátí svým zpěvem 

a péčí o zeleň kolem nás.  

Jen stručně několik zásad pro krmení ptáčků. Krmítko, do kterého vkládáme krmení, 

by mělo být umístěno mimo dosah koček, pověšeno přímo na strom nebo na tyč 

zabodnutou do země. Krmítko by mělo mít stříšku, aby do krmení nesněžilo a nepršelo. 

Mělo by mít okraje, aby vítr nerozfoukával krmení. Ptáčci by do krmítka měli mít 
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dostatečný přístup, nejlépe ze všech stran i z důvodu uprchnutí, když jsou napadeni. 

Nejjednodušší je nasypání krmení přímo na parapet okna. 

S krmením je nejlépe začít hned po 

opadnutí listí, aby si ptáčci vytvořili 

dostatečnou zásobu tuku. V zimě je pak 

stačí přikrmovat, a to podle sněhové 

pokrývky a intenzity mrazu. Krmení je 

nejlépe provádět pravidelně, ptáčci mají 

totiž své teritorium a zpravidla jej oblétají 

v hejnech. Pro ptáčky, kteří u nás přezimují, 

je nejlepší sypat semena bohatá na tuk, jako 

například slunečnicová semínka, vhodné 

jsou i vlašské ořechy, zrní nebo směsi 

semen. Velice vhodné jsou i tzv. lojové 

koule, které se dají pověsit přímo na větve 

stromu. Veškerá semena a směsi pro 

krmení ptáčků dostanete buď ve 

specializované prodejně, nebo v každé 

vetší prodejně. Pozor, aby se do krmení 

nedostala sůl, i jedno zrníčko soli může 

ptáčka zabít, k tomu může dojít například 

při nasypání sušené strouhanky z chleba 

nebo rohlíku. Zbytky jídla od oběda jsou 

většinou pro krmení ptáčků nevhodné, 

můžete jim uškodit. Sýkorky preferují 

semena obsahující tuk, vrabci zase zrní 

a kosi mají rádi různé bobule nebo jablíčka. Prodávaná krmení nejsou tak drahá a vy 

budete mít alespoň dobrý pocit, že jste přispěli k záchraně života, i když jenom ptačího. 

Jaroslav Chlapečka 
 

RECEPT 

Recept do tohoto čísla novin věnoval pan Antonín Netopil 

 

RECEPT NA DOMÁCÍ CHLÉB PO BABIČCE 

Co potřebujeme: 

1 kg hladké mouky (0,8 kg pšeničné + 0,2 žitné) 

½ l vody 

1 kostka kvasnic 

2 lžičky soli 

2 lžičky kmínu 

bílek či slanou vodu na potření 

 

  Z části vody, mouky a kvasnic uděláme řídké těsto a necháme je vykynout 

(tzv. kvásek). Přidáme zbylé ingredience, až vznikne tuhé těsto, které několik minut 

hněteme rukou, až zvláční. Pod utěrkou necháme kynout, dokud nezdvojnásobí svůj objem 

(doba kynutí závisí na teplotě v místnosti). Po té těsto krátce prohněteme a znovu necháme 

vyběhnout. Utvoříme šišku, uložíme ji na plech (pekáč) s pečícím papírem a necháme ji 
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vykynout. Potom nakynutý bochník potřeme bílkem nebo slanou vodou a vložíme do 

rozehřáté trouby na 250 °C. Po 10 minutách zeslabíme na 150 °C a při této teplotě 

dopékáme asi hodinu. Po upečení přendáme hned z plechu na mřížku a necháme 

vychladnout. Nejlépe chutná s čerstvým domácím máslem, solí a čerstvým mlékem.      

 
 

 

„NENÍ NA SVĚTĚ BYLI NA,  ABY NA NĚCO NEBYLA“       

V další části rubriky o léčivých bylinách, v souvislosti s nadcházejícími vánočními svátky, 

si povíme něco o jmelí a v druhé části o velice oblíbené meduňce. 

 

JMELÍ 

    Není snad domácnosti, kde by o vánocích chyběla větvička zeleného, nebo do zlata 

obarveného jmelí. Tato stále živá tradice vánočního a novoročního symbolu pohody, míru 

a štěstí, které tato rostlina přináší, se u nás dodržuje od nepaměti. 

     Jmelí má mezi ostatními léčivými rostlinami tak trochu mimořádné postavení – neroste 

na zemi, ale vysoko v korunách stromů. Je to vlastně poloparazitický stále zelený keřík 

kruhovitého tvaru. Vstřícně kožovité listy jsou dlouhé až 

5 cm a široké až 2 cm, v prosinci dozrávají z okvětí bílé 

bobule velikosti hrášku. 

     Pro léčebné účely se sbírají od prosince do února listy 

a nejmladší větvičky, které se suší a vysušené případně 

drtí na prášek. Takto připravená droga má příznivý 

uklidňující účinek na srdeční činnost, používá se jako 

pomocný prostředek při vysokém krevním tlaku, 

arteroskleróze a při příznacích stáří vůbec. Nutno však 

důrazně připomenout, že používání jmelí pro léčebné 

účely nutno vždy konzultovat se svým lékařem, a proto 

ho raději používejte jenom jako tradiční vánoční 

dekoraci.  

 

MEDUŇKA LÉKAŘSKÁ 

     V herbářích staršího data se dozvídáme, že „ meduňka na noc pitá vyvolá klidný spánek 

a veselé sny“ a také, že pití nálevu z meduňky napomáhá inspiraci. 

Léčivé účinky meduňky lékařské jsou skutečně pozoruhodné. Používá se vnitřně 

především jako prostředek povzbuzující chuť k jídlu, proti nadýmání, křečím, nespavosti, 

bušení srdce a jako uklidňující prostředek, zejména při poruchách nervového původu. 

Příznivý účinek má i při chorobách nachlazení a chorobách žlučníku. V lidovém léčitelství 

byla doporučována i ke koupelím při revmatických bolestech a jako kloktadlo. 
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Meduňka lékařská byla dříve hojně pěstována jako léčivá, medonosná a navíc velice 

příjemně vonící rostlina po citronu. Je to trvalka dorůstající do výšky 50 cm až jednoho 

metru. Listy jsou svrchu sytě zelené s pilovitým okrajem silně žilnaté. U stonků listů 

z čtyřhranné lodyhy vyrůstají bílé, bleděmodré nebo růžové květy. 

Nejlépe se jí daří na dobře obdělávaných, hluboko výživných půdách. Vyžaduje slunnou 

polohu a dává přednost sušším stanovištím. Vytváří velké množství nektaru a proto je 

oblíbená u včelařů. 

       Sběr listů a natě se provádí od června do září těsně 

před květem. Střiháme mladé listy na stonku několikrát za 

rok. Ustřižené stonky vyrazí další dva nové výhonky. Sběr 

se provádí za suchého a nejlépe chladnějšího počasí, kdy 

je obsah silice nejvyšší. Suší se v tenkých vrstvách pokud 

možno rychle na stinném vzdušném místě, nedoporučuje 

se na bylinku během sušení sahat. Usušená meduňka má 

typickou citrónovou vůni, kořenitou chuť a zelenou až 

šedozelenou barvu, musí se uchovávat v dobře uzavřených 

nádobách v suchu. 

     Čaj si připravíme jednoduše zalitím dvou čajových 

lžiček meduňky šálkem vroucí vody. Podle chuti jí lze 

míchat s jakoukoliv bylinkou. Výhodou meduňky je její 

naprostá neškodnost a lze jí bez obav používat 

dlouhodobě. V potravinářství se hojně využívá na výrobu 

sáčkového čaje, při výrobě limonád, likérů a podobně. Pro 

svoji příjemnou vůni a obsah silic má i technické využití 

při parfémování mýdel, pracích prostředků, krémů 

a podobně.  

     Závěrem snad jenom vyslovit přání, že se tahle tradiční bylinka opět vrátí do našich 

zahrádek. V minulosti byla totiž hojně pěstována pro své léčivé účinky, pro svůj nektar, 

který byl doslova pastvou pro včelky. Oblíbená je pro svou nenáročnost při pěstování, 

dekorativní vzhled a navíc velice příjemnou vůni. Bonus na léto: čerstvě utržené lístky 

meduňky, trochu promnuté mezi prsty, vhozené do chladné vody s citrónem vytvoří 

v horkém létě chutný osvěžující nápoj, zkuste. 

Jaroslav Chlapečka 
 

LITERÁRNÍ OKÉNKO  

 

VÁNOČNÍ ZAMYŠLENÍ JANA WERICHA 

Přesto, že žijeme ve světě, ve kterém měníme hodnoty slov i činů tak, aby jak slova, 

tak činy vyhovovaly, zapadaly do mozaiky našich programů – tj. přesněji našich těch 

kterých ideologií, těch kterých hospodářských situací, plánů, výhledů, záměrů, prostě kdy 

říkáme a tiskneme všechno, jen jak se to hodí – zbyla tu jedna instituce v civilizovaném 

světě, jedno údobíčko, kdy se nám v mysli vynoří pojem „lidi dobré vůle“. A v tom je 

zbytek naděje na lepší svět. Filosofie vystavěná na lásce bližního k bližnímu trvá několik 

tisíc let. Prošla mnohýma rukama. Špinavýma rukama lidí zlé vůle, kteří ji překrucovali, 

vulgarizovali, ale ona, ta základní myšlenka – už všechno přežila. Člověk nemusí být 

křesťan, stačí být jen člověk – aby při vzpomínce na bezbranné a chudé nemluvně v jeslích 

kdesi ve chlévě – aby se zamyslil. Aby se rozpomněl, že ten človíček se narodil na útěku 
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před brutální mocí. Na útěku před blbostí – 

rodnou sestrou moci. A že všechny krásné 

a lidské věci, myšlenky, kumšt, svoboda, se 

musí skrývat před mocí, že se rodí na útěku, 

ale že se nepřestanou rodit – protože se rodí 

z lásky. Když řekneme lidstvo, lidi – co 

máme na mysli? Koho vidíme? Vlastně to, co 

jsme viděli, svoje rodiče – sourozence – 

příbuzné – svůj národ – svoji rasu. Svou 

barvu – atd. Přiznejme si, že vidíte bílé lidi, 

že nevidíte – odstíny – necítíte pachy – vždyť 

jeden druhému smrdíme. A přece říkáme 

lidstvo – že můžou žít spokojeně – je to 

rozumné. Tak mluví rozum. A všude to 

slyšíme, čteme – a teď přijde zrada rozumu: 

Válčí se, bouří se, rozkazuje se, nařizuje se, 

dovoluje se, cenzuruje se — a píše se: Na 

jednom konci světa noviny píšou – včera padlo 100 vlastenců a bylo likvidováno 100 

agresorů (čísla jsou namátková, můžete si dosadit větší, nebo menší, jste-li nenapravitelní 

optimisté). Na druhém konci světa čtete, že bylo likvidováno 100 vzbouřenců a padlo sto 

našich chrabrých. Háček je v tom, že co jsme na jednom konci světa likvidovali co 

agresory, na druhém konci jsme oplakali co naše chrabré bojovníky. Zatímco na druhém 

konci likvidovaní vzbouřenci jsou vlastně vlastenci a naši chrabří jsou agresoři. Nikde 

však nečtete, že 200 mladých lidí se pobilo, připravilo o život. Válka začala, protože to 

velel rozum. Tentýž rozum, který nám rozumným velí chtít lepší život všude a pro 

všechny. A najednou na všech koncích světa z nás dělají blbce. V tomto století, které si s 

falešnou pýchou říká materialistické – kdy víme pozitivně, že láska není hmota, a kdy 

nevíme, co je hmota. 

Láska – to nejdůležitější v životě, nepodléhá přitažlivosti zemské. Rodná sestra 

svobody, štít, který uchránil pokolení lidí dobré vůle, že zachrání svět. Bez lidí dobré vůle 

by život byl než nákladné a nebezpečné dobrodružství. Tak tedy Pokoj lidem dobré vůle. 

                        Připravila: Šárka Frankeová 
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Šťastné prožití svátků vánočních 

a hodně štěstí v roce 2016 přeje  

Redakční rada 
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